
خبر کوتاهاخبار
وزیر آموزش و پرورش اعلام کرد:

کمتر از یک دهم درصد دانش آموزان معتادند

عملیات پلیس برای پاکسازی تهران از موادفروش و معتاد

9 انبار مواد محترقه پلمب شد

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به بحث آسیب 
گفت:  مدارس  در  اعتیاد  جمله  از  اجتماعی  های 
آمار اعتیاد برخلاف آنچه می گویند در مدارس بالا 
نیست و کمتر از یک دهم درصد دانش آموزان را در 
بر می گیرد.سیدمحمد بطحایی با حضور در برنامه 
نگاه یک با اشاره به اینکه سند تحول بنیادین، سند 
راهبردی و ترسیم کننده مسیر حرکت آموزش و 
پرورش برای عبور از وضع موجود به نقطه مطلوب 
ابعاد  این سند  نشان می دهد که در  افزود:  است، 
برنامه  انسانی،  نیروی  تجهیزات،  و  فضا  از  مختلف 
طی  باید  را  مسیری  چه  آموزشی  و  درسی  های 
اهداف  به  زمان مشخص شده  در  بتوانیم  تا  کنیم 
این سند برسیم.وی به برخی  افق  تعیین شده در 
اسناد  دیگر  با  بنیادین  تحول  سند  های  تفاوت  از 
راهبردی اشاره و اضافه کرد: این سند از بحث های 

مفهومی به بحث های عملیاتی وارد شده است.
بطحایی با بیان اینکه این سند ۶ زیرنظام دارد 
 ، است  رسیده  تصویب  به  زیرنظام   ۴ کنون  تا  که 
فعالیت  و  ها  برنامه  ها  زیرنظام  این  در  داد:  ادامه 
ترسیم  مطلوب،  نقطه  به  رسیدن  برای  لازم  های 
از  پس  سند  این  اینکه  به  اشاره  با  است.وی  شده 
شد،  ابلاغ  و  تصویب   ۹۰ سال  در  زیاد  مطالعات 
افزود: این سند از سندهای بسیار خوب و راهنمای 
به  اشاره  با  است.بطحایی  پرورش  و  آموزش  مسیر 
اینکه زیرنظام های تصویب شده هنوز به طور کامل 
اجرایی نشده است، اضافه کرد: سامانه رصد و پایش 
سند تحول را طراحی کردیم که به صورت مستمر 
میزان استقرار این سند را در بخش های مختلف به 

صورت کمی، رصد و گزارش می کند.
وی با بیان اینکه در حوزه فضا و تجهیزات، خیلی 
دارد،  ناگواری  وضعیت  مدارس  تجهیزات  و  عقبیم 
گفت: حدود ۳۰ درصد مدارس ما ایمن نیستند و نیاز 
به تخریب، بازسازی و یا نیاز به مقاوم سازی دارند.
بطحایی افزود: تعدادی از دانش آموزان در برخی نقاط 
کشور در مدارس کانکس و کپری درس می خوانند 
آموزش  کرد:  اضافه  ماست.وی  مزمن  مشکل  این  و 
وپرورش وظیفه نرم افزاری نظام آموزش را بر عهده 
دارد و باید به فکر ارتقای برنامه های آموزش و نباید 

دغدغه مسائل سخت افزاری را داشته باشد.
مجلس  و  دولت  اهتمام  با  گفت:  بطحایی 
سال  برای  خوبی  نسبتاً  امکانات  اسلامی  شورای 
از  بخشی  بتوانیم  تا  است  شده  بینی  پیش  آینده 
این نقایص را از بودجه عمومی دولت تامین کنیم 
و گامی جدی را در حوزه تامین تجهیزات و فضای 
آموزشی برداریم.وی افزود: شهرداری ها ، نهادهای 
مردمی و محلی در شهرستان ها و شهرها باید قبول 

اضافه کرد: همه  مسئولیت و کمک کنند.بطحایی 
و  سر  کشور  پرورش  و  آموزش  اگر  که  دارند  باور 
سامان پیدا نکند کشورمان در آینده سر و سامان 
پیدا نخواهد کرد و این قدم بزرگی است.وی گفت: 
در کشور مدارسی وجود دارد که سرویس بهداشتی 

برای استفاده دانش آموزان ندارند.
اینکه  به  اشاره  با  پرورش  و  آموزش  وزیر 
بخواهیم  اگر  گفت:  است،  محدود  دولت  مقدورات 
باشیم  دولت  منابع  و  اعتبارات  به  متکی  فقط 
مشکلات حل نمی شود.بطحایی افزود: سند تحول، 
زمانی محقق خواهد شد که زیرساخت های سخت 
افزاری آن فراهم شده باشد.وی درباره سند جهانی 
که  زیادی  های  به جهت حساسیت  گفت:   ۲۰۳۰
بر روی این سند به درستی وجود داشت و بخش 
هایی از این سند با آموزه های فرهنگی و باورها و 
اعتقادات ما در تضاد و تعارض بود ، اجرای این سند 
در  رهبری  مقام معظم  و حکم صریح  متوقف شد 
این خصوص فصل الخطاب بود و پس از آن حتی 

بحث کارشناسی هم درباره این سند مجاز نبود.
این  جاهای  برخی  در  شاید  داد:  ادامه  وی 
سند مطالب خوبی هم وجود داشته باشد اما روح 
القای این موضوع بود که کشورهایی  حاکم بر آن 
مسیر  تا  کرد  می  دهی  خط  و  دهی  جهت  را  ما 
به  دهد  قرار  الشعاع  تحت  را  پرورش  و  آموزش 
همین علل سند ۲۰۳۰ به طور کامل کنار گذاشته 
و  اشتباهات   ، تخلفات  اینکه  بیان  با  شد.بطحایی 
خطا هایی همچنان در حال انجام است، افزود: همه 
گذاشته   ۲۰۳۰ سند  حساب  به  نباید  خطاها  این 
دولتی  غیر  و  نهاد  مردم  موسسات  از  برخی  شود 
بعضی آموزش ها را بدون در نظر گرفتن ملاحظات 

آن  نتیجه  که  دهند  می  ما  باورهای  و  فرهنگی 
آموزش معکوس و منفی است.

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه ۱۰۵ 
هزار مدرسه و ۵۵۰ هزار کلاس درس در کشورمان 
داریم، گفت: ممکن است خطاهایی در برخی جاها 
میلیون  یک  دهم  می  اطمینان  اما  بیفتد  اتقاق 
پرسنلی که در آموزش و پرورش شاغل هستند از 
ترین کارکنان دولت هستند  متعهدترین و شریف 
و مردم به آنها اعتماد دارند.بطحایی گفت: مدیران 
آموزش و پرورش عکس العمل سریع درباره تخلفات 

انجام خواهند داد و آن را پیگیری می کنند.
وزیر آموزش و پرورش درباره نگاه به پرورش 
در   : کرد  اظهار  پرورش کشور  و  آموزش  نظام  در 
آموزش عمومی کار اصلی پرورش است و باید مسیر 
سبک  بیاموزند.   آموزان  دانش  را  صحیح  زندگی 
زندگی ایرانی و اسلامی، کنترل خشم، حفاظت از 
محیط زیست و دهها هدف دیگر را دانش آموزان 
کنند  تمرین  شناختی  های  آموزش  کنار  در  باید 
اما اکنون این تعاریف سازگاری چندانی با مدارس 
ندارد.بطحایی با بیان اینکه کنکور یک رقابت دشوار 
است که نشاط را از نوجوانان ما گرفته است، عنوان 
کرد: آموزش و پرورش به اندازه کافی طرح دارد و 
اکنون زمان عمل است و یکی از آن طرح ها، حذف 
کنکور است که همه نهادها بر آن اتفاق نظر دارند.

اراده  به  اشاره  با  پرورش  و  آموزش  وزیر 
کنکور  حذف  کرد:  تصریح  نیز  کنکور  حذف  برای 
افرادی  و  شود  آماده  باید  که  دارد  استلزاماتی 
کنکور  عدم حذف  در  اقتصادی  منافع  که  هستند 
دارند اما مقاومت آنها تاثیرگذار نخواهد بود. به هر 
دارند  آمادگی  این حذف  برای  ها  حال همه گروه 

مافیای  کنیم.  حرکت  سمت  این  به  امیدواریم  و. 
چون  گذارم  نمی  مافیا  را  اسمش  من  که  کنکور 
علیرغم سود مالی و احتمال دست اندازی در این 
مسیر آنها کار فرهنگی می کنند و به کسی که کار 
فرهنگی می کنند مافیا نمی گوییم، در این میان 

نقشی نخواهد داشت.
وی درباره آسیب های اجتماعی در مدارس از 
جامعه  از  بخشی  مدرسه  کرد:  تاکید  اعتیاد  جمله 
است که انعکاس آسیب های اجتماعی در آن هم 
دیده می  و جامعه  خانواده  در  آنچه  و  دارد  وجود 
فراوانی  شود.  می  منعکس  نیز  مدرسه  در  شود 
آسیبهای اجتماعی به نسبت سایر کشورها در ایران 
کمتر است؛ هرچند میزان کم آن هم زیبنده نظام 
آموزشی ما نیست. در حوزه اعتیاد در مدارس آمار 
را  اعتیاد  درصدی  سه  آمار  و  است  کم  بسیار  ما 
از یک دهم  تأیید نمی کنم و کمتر  به هیچ وجه 
درصد دانش آموزان ما گرفتار مواد مخدر هستند.
بطحایی با بیان اینکه تلویزیون تعاملی برای ارتباط 
افتتاح شده است، گفت:  با خانواده  بیشتر مدرسه 
محور اصلی برنامه های ما در مقابله با آسیب های 

اجتماعی خانواده است.
وی با اشاره به حذف سمپاد از متوسطه اول 
اما  است  نبوده  سمپاد  حذف  ما  بحث  گفت:   نیز 
کمک  کتب  از  استفاده  که  عواملی  از  یکی  چون 
مدارس  است  داده  گسترش  را  آزمونها  و  درسی 
هزار   ۲۵۰ گرفتیم؛  را  تصمیم  این  بودند  سمپاد 
آموز  دانش  هزار   ۱۵ تا  سوختند  می  آموز  دانش 
از  آموزان  دانش  برخی  شوند.  خاص  مدارس  وارد 
پایه سوم ابتدایی برای ورود به مدارس خاص آماده 
می شدند اما اکنون تجویز کتب کمک آموزشی در 
مدارس ابتدایی ممنوع است و به جد پیگیر اجرای 
ما  دبستانی  آموزان  دانش  تا  هستیم  قانون  این 
بتوانند کودکی کنند. وزیر آموزش و پرورش اضافه 
را  جداسازی  آموزشی  های  نظام  از  بسیاری  کرد: 
مورد  در  را حتی  تلفیق  روش  و  اند  گذاشته  کنار 
اند؛  گرفته  پیش  ویژه  نیازهای  با  آموزان  دانش 
فراگیر بودن آموزش در دوره آموزش عمومی آثار 
مثبتی دارد. برنامه شهاب که دانش آموزان دارای 
می  قرار  خاص  آموزشهای  مورد  را  برتر  استعداد 
دهد سال آینده تمام پایه هفتمی ها تحت پوشش 
به شکل  دیگر  باید  این طرح  داد.  قرار خواهد  آن 
عملیاتی نگاه شود و به شکل طرح مطرح نشود.وی 
در پایان با اشاره به اینکه امیدوار است طرح رتبه 
بندی معلمان در سال ۹۷ جدی تر دنبال شود نیز 
گفت:  این طرح وضعیت را بهتر از گذشته خواهد 

کرد هرچند نقطه مطلوب نخواهد بود.

رییس پلیس پایتخت از عملیات گسترده پلیس برای دستگیری 
مواد فروشان و جمع آوری معتادان متجاجر خبر داد و جزییات آن 

را تشریح کرد.
برخورد  طرح  جدید  مرحله  حاشیه  در  رحیمی  حسین  سردار 
با مواد فروشان و جمع آوری معتادان با حضور در جمع خبرنگاران 
گفت: طی روزهای اخیر همکاران من در هشت مرحله عملیات موفق 
به انهدام هفت باند مواد مخدر شده و در مجموع بیش از یک تن انواع 

مواد مخدر از سوداگران مرگ کشف کردند.
مخدر  مواد  ساز  پیش  مواد  تن  یک  از  بیش  اینکه  بیان  با  وی 
صنعتی نیز از قاچاقچیان کشف و ضبط شد ادامه داد: درهمین راستا 
بیست قاچاقچی عمده  نیز از سوی پلیس دستگیر شدند. همچنین 
۵۰۰ کیلوگرم انواع شربت و قرص متادون از این افراد کشف وضبط 

شد.
معتادان متجاهر  آوری  به جمع  ادامه سخنان خود  رحیمی در 
دستگیر  پلیس  عملیات  در  متجاهر  معتاد   8۰۰ گفت:  و  کرد  اشاره 

شده اند.
وی در باره برخورد با خرده فروشان مواد مخدر نیز تصریح کرد: 
علاوه بر ۲۰ قاچاقچی عمده  ۲۳۰ خرده فروش مواد مخدر نیز که 

عمدتا در پارک ها فعالیت می کردند دستگیر شدند.
خودرو  انواع  دستگاه   ۱۵ اینکه  بیان   با  پایتخت  پلیس  رییس 
نیز از قاچاقچیان کشف و ضبط شد گفت: قاچاقچیان به وسیله این 

خودورها اقدام به توزیع موادمخدر می کردند.
جمع آوری 20 هزار معتاد متجاهر در 11 ماهه امسال

رحیمی با بیان اینکه همکاران من از ابتدای امسال تا پایان بهمن 
ماه بیش از ۲۱ مواد کشف کردند گفت: همچنین بیش از ۲۰ هزار 
معتاد متجاهر نیز جمع آوری و ۷۰ باند عمده مواد مخدر نیز منهدم 

درصدی  ده  افزایش  از   قبل  سال  با  آمارها  این  مقایسه  در  که  شد 
کشفیات و افزایش ۷ درصدی قاچاقچیان مواد مخدر حکایت دارد.

 وی در پاسخ به سوال ایسنا، درباره اینکه به نظر می رسد که 
معتادان پس از جمع آوری دوباره به سطح خیابان ها باز می گردند 
گفت:  به نظرم در یک دور اشتباه ایستاده ایم و این افراد سه ماه به 
مراکز بازپروی رفته و بیش از ۹۰ درصد از آنها به این چرخه بر می 
گردند که به نظرم باید در این زمینه فکری جدید بکنیم و پیشنهاد 
من این است که شهر و مکانی را برای این افراد پیش بینی کرده که 
بسیاری از این افراد که کارتون خواب هستند و یا از طرف خانواده ها 
طرد شده اند  به این مکان ها برده شده و نگه داری شوند که قطعا مدت 
زمان حضور این افراد در چنین زمان هایی باید بیشتر از سه ماه باشد.
وی ادامه داد: همچنین باید در این فضا علاوه بر این برای این 
افراد شغل ، فضای بهداشتی و موقعیت اجتماعی فراهم کنیم و تمام 
دسترسی ها به مواد مخدر برایشان از بین برود و چه ایرادی دارد که 
دستگاه هایی مانند بهزیستی ، کمیته امداد، وزارت بهداشت و ... دراین 

زمینه با یکدیگر همکاری کنند.
 فرمانده انتظامی تهران بزرگ با بیان اینکه آنچه که گفته شد 
تنها یک پیشنهاد است که تنها مطرح کردیم گفت : حتی بسیاری از 
آورده  مکان ها  این  به  که  را  فرزندان خود  هزینه  خانواده ها می تواند 

می شودند،  بپردازند.
رحیمی همچین درباره دستگیری سرشبکه توزیع کوکایین در 
تهران گفت: گروهی که اقدام به وارد کردن کوکایین از ترکیه به داخل 
کشور کرده بود با نیم کیلو کوکایین دستگیر شدند. این افراد ایرانی و 
ترک بوده و پیش از این نیز سابقه دستگیری داشتند و همانطور که 
می دانید کوکایین در کشور ما تولید نمی شود و از خارج از کشور آن 

هم به شکل قاچاق وارد می کنند.

رحیمی درباره ورود مواد مخدر به تهران نیز تصریح کرد:  آمارهای 
ما نشان می دهد ورود مواد مخدر به تهران کم شده و همچنین ما 
با اقداماتی که انجام دادیم امنیت را از معتادان و مواد فروشان سلب 

کرده ایم.
پلمپ 9 انبار مواد محترقه

وی در پاسخ به سوالی درباره اقدامات پلیس درباره چهارشنبه 
سوری گفت: ۹ انبار مواد محترقه پلمب شده و اعضای باندها دستگیر 
شده اند . آمار کشفیات ما در این ایام نسبت به سال قبل افزایش یافت 
و همکاران ما در پلیس اماکن تذکر جدی به پاساژهای مطرح دراین 

حوزه، می دهند.
وی با اشاره به هماهنگی ایجاد شده بین پلیس و دستگاه قضایی 
برای چهارشنبه سوری امسال گفت:  قطعا با متخلفان برخورد قاطعی 
مواد  و فروش  به ساخت و خرید  ویژه ای  توجه  ما  و  انجام می شود 
محترقه دست ساز داریم و قطعا اگر واحدی اقدام به عرضه این مواد 

کند پلمب می شود و با فروشندگان نیز برخورد می شود.

صدمه دیدن جعبه سیاه هواپیمای ای 
تی آر شرکت هواپیمایی آسمان

عملیات  بر  نظارت  مدیرکل  که  حالی  در 
هوانوردی سازمان هواپیمایی از سالم بودن جعبه 
کمیسیون  رئیس  گفته،  سخن  آر  تی  ای  سیاه 
سانحه از صدمه دیدن این قطعه به دلیل نفوذ برف 
در آن خبر داده است.هر دو جعبه سیاه هواپیمای 
ای تی آر شرکت هواپیمایی آسمان طی دو روز 
اخیر در ارتفاعات دنا توسط امدادگران هلال احمر 
و کوهنوردان ارتش پیدا شد و به ستاد مدیریت 
سانحه سقوط هواپیما واقع در استانداری کهگیلویه 
و بویراحمد منتقل گردید.بر اساس اعلام مدیران 
ارشد سازمان هواپیمایی، این دو جعبه سیاه هواپیما 
)CVR و FDR( از سوی کارشناسان این سازمان 
مستقر در محل ستاد مدیریت سانحه مورد تأیید 
قرار گرفته و قرار است به زودی با اولین پرواز به 

تهران منتقل شوند.
علی رغم آنکه مدیرکل دفتر نظارت بر عملیات 
هوانوردی سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرده 
بود وضعیت ظاهری این دو جعبه سیاه نشان می 
دهد مشکلی برای آنها از نظر فنی پیش نیامده، اما 
رئیس کمیسیون سانحه سقوط هواپیمای تهران ـ 
یاسوج اعلام کرد به دلیل باقی مانده جعبه سیاه ای 
تی آر آسمان به مدت دو هفته زیر برف ها، احتمال 
خرابی قطعات الکترونیکی آن وجود دارد که سبب 
شده نتوانیم به طور مستقیم به اطلاعات جعبه سیاه 
دسترسی مستقیم داشته باشیم. البته احتمال پاک 

شدن اطلاعات جعبه سیاه وجود ندارد.
گفتنی است یک فروند هواپیمای ای تی آر 
روز  صبح  آسمان ۰8:۴۵  هواپیمایی  ـ ۲۰۰   ۷۲
مرکز  آنکه  از  پس  دقایقی  امسال  ماه  بهمن   ۲۹
کنترل ترافیک هوایی کشور اعلام کرد از صفحه 
رادار خارج شده است،  به دلیل برخورد با ارتفاعات 
قله دنا در نزدیکی فرودگاه سقوط کرد و همه ۶۵ 
مسافر آن شامل ۵۹ مسافر و ۶ خدمه پروازی کشته 
شدند. عملیات انتقال پیکر سرنشینان این هواپیما 

همچنان ادامه دارد.

همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین 
اجتماعی در سال 9۷

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس از همسان 
سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی در سال 
۹۷ خبر داد.رسول خضری در مورد همسان سازی 
حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی گفت: در حال 
حاضر حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی نسبت 
به دیگر بازنشستگان کمتر است به همین دلیل 
مجلس در لایحه بودجه سال آینده اعتباری ویژه 
برای همسان سازی در نظر گرفته شده است. وی 
به اعتبار ۲ هزار میلیاردی اشاره کرد و گفت: این 
محقق  صورت  در  و  است   ۹۷ سال  برای  اعتبار 
شدن این بودجه برای سال ۹8 نیز اعتباری در نظر 
اجتماعی مجلس  خواهیم گرفت.عضو کمیسیون 
کرد:  تاکید  بازنشستگان  حقوق  افزایش  مورد  در 
افزایش حقوق بازنشستگان باید در دستور کار قرار 
گیرد و در برخی موارد با توجه به کم بودن حقوق 
این افراد، افزایش ۲۰ درصدی نیز نمی تواند درآمد 
بازنشستگان را افزایش دهد تا بتوانند از عهده تامین 
هزینه های زندگی بر بیایند به همین دلیل باید 
افزایش حقوق ها واقعی باشد. وی با اشاره به اینکه 
دولت به سازمان تامین اجتماعی بدهی دارد، گفت: 
بیمه  درصد حق  پرداخت ۳  قبال  در  بدهی  این 
کارگران و بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی 
است که سالهای زیادی روی هم انباشته و پرداخت 
نشده است.خضری گفت: در بودجه امسال قرار شد 
بابت بدهی های دولت، ۵ هزار میلیارد تومان به 
سازمان تامین اجتماعی پرداخت شود تا بخشی از 
مطالبات این سازمان تامین شود.به گفته وی، دولت 
تا در  این سازمان کمک کنند  به  باید  و مجلس 
راستای ارائه خدمات به بیمه شدگانش به مشکلی 
دچار نشود چرا که حدود نیمی از جمعیت کشور 

تحت پوشش این سازمان هستند.

۱۰درصد دانشجویان تحت آموزش 
الکترونیکی هستند

اینکه  بیان  با  علوم  وزارت  آموزشی  معاون 
الکترونیکی  آموزش  تحت  دانشجویان  ۱۰درصد 
هستند، گفت: آموزش الکترونیکی بیشتر در دوره 
جوانی رخ می دهد که باید به آن توجه ویژه ای 
داشت.دکتر مجتبی شریعتی نیاسر در دوازدهمین 
کنفرانس یادگیری الکترونیکی که امروز در دانشگاه 
تهران در حال برگزاری است، با بیان اینکه در حال 
حاضر 8۰ هزار هیات علمی و ۲هزار و پانصد مراکز 
اما ۱۰ درصد از  آموزشی وجود دارد، اظهار کرد: 
این جمعیت از دوره های آموزشی غیر حضوری 
یا الکترونیکی بهره می برند.وی با بیان اینکه ما در 
به کار گیری از شیوه های جدید یادگیری نواوری 
های لازم را نداشتیم، گفت: در حال حاضر روش 
های آموزشی دوره های درسی در کشور ما با ۵۰ 
سال پیش تفاوتی نمی کند و نیاز به اقدام جدی در 
این زمینه با بهره گیری از روش های به کار رفته در 
کشور های پیشرفته دیده می شود. وی با بیان اینکه 
آمار نشان می دهد سن اصلی استفاده از آموزش 
الکترونیک ۱۶-۲۴ است، گفت: این نشان می دهد 
که ما با دوره جوان سروکار داریم و بهره گیری از 
دوره های آموزش الکترونیک در سنین پایین رخ 
می دهد.شریعتی نیاسر تصریح کرد: آموزش های 
مجازی قطعا دارای امتیازات بسیاری است که اگر 
به آن ها بها بدهیم، مطمئنا نجات بخش خواهد بود 
و ما معتقد هستیم این نوع آموزش ها باید بتواند در 
همه مقاطع و رشته های تحصیلی ورود پیدا کند،  اما 
همانطور که تاکید کردم باید خلاء و زیرساخت های 
آن تامین شود. وی با تاکید براینکه باید تلاش کنیم 
جایگاه  کشور  جای  همه  در  مجازی  آموز  دانش 
خودش را پیدا کند، گفت: باید فقر علمی را از بین 
ببریم و نگذاریم که رفاه فرهنگی مانع رفاه آموزشی 
شود.به گفته وی، از نظر قانونی همه دانشگاه ها در 
صورت تامین زیرساخت ها و ملزومات آموزش های 
مجازی می توانند همه دوره های این نوع آموزش ها 
را راه اندازی کنند. شریعتی نیاسر خاطرنشان کرد: 
نور  پیام  دانشگاه  فارغ التحصیلان  حاضر  حال  در 
خوبی  به  می کنند  طی  را  مجازی  دوره های  که 
در مقاطع تحصیلی بالاتر ورود پیدا کرده و نشان 
می دهد این نوع آموزش ها در اصل بسیار کارآمد 

و موثر نیز هستند.

درنای امید کوچ بازگشت را آغاز کرد
درنای امید در آستانه صدمین روز حضور در 
تالاب های مازندران کوچ بازگشت را آغاز کرد و به 
سوی سرزمین عشقش »آرزو« پرکشید.محیط بانان 
ازباران کوچ بازگشت درنای امید، تنها بازمانده از 
جمعیت درناها را ظهر شنبه گزارش کردند. این 
درنا پس از ۹۹ روز به سرزمین های دور پرکشید. 
چند سالی است که درنای سیبری بدون جفتش 
آرزو به تالاب های مازندران سفر می کند و امسال 
به  آذرماه  اما  داشت  چندروزه  تأخیر  هرچند  نیز 

مازندران پاگشا شد.
درنای مهاجر به منطقه فریدون کنار آخرین 
که  است  سیبری  درنای  غربی  گله  از  بازمانده 
هفته  منظم  و  نانوشته  تقویم  یک  طی  هرساله 
اول آبان مهاجرت خود را از سرزمین جوجه آوری 
واقع در غرب سیبری به سوی آخرین حدّ جنوبی 
مهاجرتش که تالاب های حاشیه جنوبی دریای خزر 
که شامل اراضی غرقآبی و تالاب های فصلی منطقه 
فریدون کنار می باشند، آغاز و تا اوایل اسفند در این 

منطقه بسر می برند.
طول این پرنده ۱۳۵ سانتی متر و صدای آن 
است.  کروک  کروک  شبیه  رسا  و  آهنگین  آرام، 
درنای سیبری در مناطق تالابی، شالیزارها، نیزارها 
و دریاچه ها به سر می برد. پراکندگی درنای سیبری 
روسیه  سیبری  و  هند  چین،  جنوب  در  بیشتر 
است.پرهای سفید و براق، رقص جذاب و صدای 
دل نشین، این پرنده را از هزاران سال پیش محبوب 
و  توندرا  مناطق  بومی  مردم  است.  انسان ساخته 
تایگا در روسیه )مکانهای جوجه آوری(، این پرنده 

بزرگ، سفید و زیبا را مقدس می دانند.
مسیر مهاجرت سالانه درناهای سیبری فراتر از 
محدوده کشورها و قاره هاست. این مسئله محققان 
را وادار می سازد تا در جهت کشف معمای حرکت 
این پرندگان تلاش کنند. زمانی که مناطق تالابی 
قطب شمالی در اواخر تابستان شروع به یخ زدن 
می کنند، پرنده های جفت به همراه جوجه هایشان 
آغاز  را  جنوبی  گرم  مناطق  سمت  به  حرکت 

می کنند.
حسینعلی ابراهیمی کارنامی مدیرکل حفاظت 
درنای  بازگشت  تأیید  با  مازندران  محیط زیست 
سفید سیبری و کوچ از تالاب های مازندران گفت: از 
اینکه امسال هم این گونه نادر در تالاب های استان 
زیست کرده، جای خرسندی دارد.وی با اشاره به 
از  استان  حیات وحش  در  درنا  این  حضور  اینکه 
حیات وحش  دوستداران  برای  مختلف  جنبه های 
بااهمیت است اظهار داشت: بیش از سه ماه درنای 

سیبری در تالاب های استان زیست کرده است.
وی با عنوان اینکه درنای سیبری بازمانده گله 
غربی از جمعیت درناها است اظهار امیدواری کرد تا 
شاهد کوچ درنا در سال های آتی نیز باشیم.جمعیت 
شرقی درنای سیبری که مهاجرت زمستانه شان را 
از غرب سیبری در ایالت خودمختار یاکوتیا روسیه 
به سمت دریاچه پویانگ در چین ادامه می دهند، 
کماکان از جمعیت خوبی برخوردار هستند و در 
سال جاری جمعیت آن ها را حدود ۴۰۰۰ قطعه 
برآورد کرده اند. جمعیت غربی درنای سیبری که 
مسافتی حدود پنج هزار کیلومتر را از سرزمین های 
وسیع غربی سیبری به سمت تالاب های نارزوم در 
قزاقستان و تا ذخیره گاه طبیعی آستارا خان روسیه 
منطقه  تا  نهایتاً  و  آذربایجان  ولگا،  رود  دهانه  در 
فریدون کنار  بین المللی  تالاب  ممنوع  تیراندازی 
ادامه می دهد، وضعیت روبه زوالی دارد و در ۵-۶ 
و  باقی مانده  آن  از  قطعه  یک  تنها  گذشته  سال 

کماکان به مهاجرت خود ادامه می دهد.
جعفر حسینی دوستدار حیات وحش می گوید: 
درنای امید چند سالی است که جفت ماده خود که 
آرزو نام داشته را ازدست داده و دیگر جفت گیری 
نکرده است و درنای سفید سیبری از گونه های در 
معرض انقراض بوده و برای زمستان گذرانی در قاره 
آسیا فقط به کشور ایران و فقط به استان مازندران 
و فقط به تالاب های فریدون کنار و روستای ازباران 

مهاجرت می کند.
مازندران یکی از غنی ترین استان های کشور 
گفته  به  و  است  حیات وحش  تنوع  بخش  در 
محیط،  حیات وحش  اداره  مدیر  ربیعی  کوروش 
زیست مازندران، با توجه به شرایط محیطی و تنوع 
پرنده،  از مجموع ۵۴۰ گونه  زیستگاهی طبیعی، 
زی،  خشک  پرنده  گونه   ۳۳۰ از  بیش  مازندران 
تالابی و کنار آبزی را در خود جای داده که از این 

لحاظ تنوع خوبی داریم.
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